
   
 

23. februar 2024 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvordan foregår henvisningen til eksemskolen?  

a. Hvem er målgruppen? 

 

2. Hvad er Naalakkersuisuts holdning til, at mennesker i nød, der burde have ret til behandling i 

henhold til lovgivningen, er nødt til at oprette indsamlinger på sociale medier, så børn med 

hudlidelser kan få korrekte undersøgelser og behandling? 

a. Er det Naalakkersuisuts vurdering at der er behov for lovjustering på baggrund af 

ovenstående? 

 

3. Er det Naalakkersuisuts vurdering at der er behov for flere patientvejledere i Sundhedsvæsenet? 

Svar bedes begrundet. 

 

4. Er det Naalakkersuisuts vurdering, at der skal andre oplysningsmetoder til, foruden den aktuelle 

animationsfilm, der belyser forebyggelse? 

 

5. Hvorledes har Naalakkersuisut sikret sig, at borgerne er tilstrækkeligt oplyste i forhold til retten 

til behandling og betalt ledsagelse? 

 

6. Har Naalakkersuisut planer om at lave en folkeoplysningskampagne til borgerne således, at 

ydelseskataloget belyses og at der derved bliver lavet en forventningsafstemning mellem 

borgernes forventninger til sundhedsvæsenets kapacitet i forhold til ressourcer? Svar bedes 

begrundet. 

 

7. Har Naalakkersusiut planer om at lave en folkeoplysningskampagne i forhold til 

patientrettigheder? Svar bedes begrundet. 

 

8. I hvilke byer har Naalakkersuisut nedsat forebyggelsesudvalg, og kan Naalakkersuisut redegøre 

for udvalgenes arbejde? 

 

9. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Anna Wangenheim, Demokraatit) 

 

Begrundelse 

Indsamlinger til undersøgelser og behandling internt i landet og til udlandet fylder meget i de sociale 



   
 

medier. Nogen gange virker det til, at disse indsamlinger burde være unødvendige i forhold til, hvad der 

står i sundhedsloven, kap. 41.  

 

Naalakkersuisut har til opgave at føre tilsyn med, at sundhedsvæsenets ydelser er i tråd med lovgivningen. 

Jeg er derfor interesseret i at vide, hvordan Naalakkersuisut forholder sig til aktuelle og alarmerende 

situationer, hvor der med al tydelighed ikke praktiseres hjælp til behandling af børnefamilier på trods af 

langsigtede planer for mindre reformer i sundhedsvæsenet 

 

Det er vigtigt at forholde sig til borgernes forventninger, og det er vigtigt at hjælpe borgerne til selvhjælp 

ved at være oplysende og udbrede viden om rettigheder for at hjælpe patienter i nød. Derfor mener jeg, at 

der ligger en stor opgave for Naalakkersuisut i at være proaktive, føre tilsyn og forbedre forholdene i 

henhold til eksisterende lov.  

 

Jeg er derfor også interesseret i at identificere behov for eventuelle ændringer i de gældende 

Inatsisartutlove til glæde og gavn for borgerne og oplevelsen af transparens, tryghed og tillid. 

 

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 

                                           
1 https://nalunaarutit.gl/groenlandsk-lovgivning/2023/selvstyrets-lovbekendtgoerelse-nr-44-af-
26_09_2023?sc_lang=da 


